При выполнении заданий с кратким ответом впишите в поле для ответа цифру, которая соответствует номеру правильного ответа, или число, слово, последовательность букв (слов) или цифр. Ответ следует записывать без пробелов и каких-либо дополнительных символов. Так как на экзамене распознавание апострофа в бланках ответов будет затруднено, записывайте ответ в полной форме, например: donotknow, вместо don'tknow.

В заданиях, где нужно установить соответствие между двумя столбцами, ответ запишите в виде сочетания букв и цифр, соблюдая алфавитную последовательность букв левого столбца. Некоторые данные правого столбца могут использоваться несколько раз или не использоваться вообще. Например: А1Б1В4Г2.

Если вариант задан учителем, вы можете вписать или загрузить в систему ответы к заданиям с развернутым ответом. Учитель увидит результаты выполнения заданий с кратким ответом и сможет оценить загруженные ответы к заданиям с развернутым ответом. Выставленные учителем баллы отобразятся в вашей статистике.

- 1. Расположите реплики так, чтобы получился связный диалог. Выберите один из предложенных вариантов ответа.
- A. Well, school is something you have to do even if you hate it, but this is something that we all want to do.
- B. How are you enjoying your time at the BRIT school (the London School for Performing Arts and Technology)?
  - C. What has been the best thing so far?
- D. I'm still amazed that I was chosen. I've always wanted to be an actress and thought that this would help me out a bit.
  - E. Music technology there's a programme where you can sample music and mix your own Song.
  - F. How is it different from a normal school?
    - 1) BEFDCA 2) BDFACE 3) FECABD 4) FDBECA
- 2. Установите соответствие между репликами-стимулами и ответными репликами. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Одна ответная реплика является лишней.

#### РЕПЛИКИ-СТИМУЛЫ

# ОТВЕТНЫЕ РЕПЛИКИ

- 1 Did I do something wrong?
- 2 What should I do if they give me a present?
- 3 Sorry about that. I didn't realise you were on the phone.
  - 4 Is it OK if I help myself?

- A If I were you, I'd smile and thank them.
- B No, you'd better not. It's considered a bit rude.
  - C Yes, you should as a matter of fact.
  - D Don't worry about it. We can sort it out.
  - E It's OK. Come in and take a seat.
- 1) 1A2B3D4E 2) 1A2D3B4C 3) 1D2A3E4B 4) 1D2E3C4A

- 1. School student Carla Ruiz lives in a hot country and has become very aware of the need to save water. 'Spring and autumn used to be quite wet, but these days it hardly rains at all,' she says. 'Nearly all the rivers have dried up, destroying all the wildlife in and around them, and no matter what we do they'll never be the same again. At least, though, we can use water more sensibly. That's why at home I recently decided to do simple things like making sure there are no dripping taps, or taps left on while I'm brushing my teeth or washing food. Within a few days I was regularly doing these things without even thinking, I know they made a difference because the water bills went down quite a bit. My parents noticed that so they started doing the same.'
- 2. Trainee manager, Vincent Owen, is doing his bit to save the planet by using less electricity around the home. 'I was talking to this guy at work and he told me that we waste a huge amount of energy every year by leaving things like the TV, DVD and computer on standby all the time, so nowadays I try to remember not always successfullyto switch them off at night. Incidentally, I've now got solar panels on the roof so that all the hot water is powered by the sun. That was a big investment, and it ended up well over budget, but I'm sure it'll pay for itself in the end.'
- **3.** While **Lin Chen** is on a gap year, she is travelling round Europe with friends. 'We had intended to fly everywhere, she says, 'but when we worked out just how much extra pollution that would cause, we decided to do it by train instead. It was cheaper, too.' They began their tour in Greece: 'We all felt the obvious place to start was where European civilization began, so our first rail journey began in Athens. We travelled to Patras on the west coast, taking the ferry across to Bari in southern Italy. From there we took the overnight train to Paris, and a few days later we went on the Eurostar to London. We saw far more of the countryside than we would have done by plane.'
- **4. Tanya Petrova** works in a restaurant with an extensive menu, but at home she will only eat local or seasonal food: 'I strongly believe that transporting food thousands of kilometers, or storing it under refrigeration for months on end, ultimately has a highly negative impact on the environment. I always try to buy food that is produced locally, and I have a special calendar to show me which kinds of food are in season so that I know what I'm buying is really fresh. Apart from the environmental considerations, I'm convinced the food I eat, which has far fewer chemicals in it, helps me avoid the kind of illnesses that seem to be so common these days.'
  - 3. Прочитайте тексты. Ответьте на вопросы. Выберите номер текста, отвечающего на вопрос.

Which person says other people have followed their example?

1) 1 2) 2 3) 3 4) 4

4. Прочитайте тексты. Ответьте на вопросы. Выберите номер текста, отвечающего на вопрос.

Which person changed their original plans for environmental reasons?

1) 1 2) 2 3) 3 4) 4

5. Прочитайте тексты. Ответьте на вопросы. Выберите номер текста, отвечающего на вопрос.

Which person thinks that keeping things for long periods of time harms the environment?

1) 1 2) 2 3) 3 4) 4

6. Прочитайте тексты. Ответьте на вопросы. Выберите номер текста, отвечающего на вопрос.

Which person sometimes forgets to do something that they feel they should do?

1) 1 2) 2 3) 3 4) 4

Most people take time off work to travel, but for Ian Wright making a living requires travelling. Ian, who (1) ... around the world many times, is one of the presenters of Globe Trekker — a popular TV series which (2) ... the sights and sounds of different countries.

Since he (3) ... the job as a presenter on British TV, Ian (4) ... in over 50 episodes of the show, visiting countries like Ethiopia, Cambodia, Jamaica and Iran. On his travels, Ian often (5) ... local food and sometimes exposes himself to danger. Once, while filming in the Pacific, he (6) ... by a block of lava. "In Vanuatu we visited the most accessible volcano of the world. It erupted every ten minutes, spitting out lava all over the crater. It was unbelievable — until the wind changed. A piece of lava landed two meters away from my head. And we ran crying like babies."

Although Ian (7) ... Globe Trekker episodes for many years, he is as enthusiastic as ever!

- 7. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (1). 1) is travelling 2) has travelled 3) was travelling 4) is travelled 8. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (2). 1) is explored 2) is being explored 3) explores 4) was exploring 9. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (6).
- 1) had almost hit 2) has been almost hit 3) was almost hit 4) was almost hitting 10. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (7). 1) was making 2) is making 3) makes 4) has been making

At one time, I used to think that jogging was simply impossible. I can remember a time when just (1) ... twominute dash (пробежка) to catch a bus would leave mered in the face and almost (2) ... breath. The turning point for me came when (3) ... very insistent friend talked me (4) ... accompanying her on a run round the local park. I managed just five minutes before my legs decided they'd had enough. I think it was that image of my friend rapidly disappearing into (5) ... distance that stuck (6) ... my mind, and led me to take (7) ... seriously a sport which has really benefited (8) ... my health, state of mind and fitness.

- 11. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (1). 1) a 2) an 3) the
- 12. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (2). 4) out of 1) of 2) from 3) off
- 13. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (3). 1) a 2) an 3) the 4) -
- 14. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (4). 1) at 2) into 3) for 4) on
- 15. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (5). 1) a 2) an 3) the
- 16. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (6). 4) in 1) -2) to 3) with
- 17. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (7). 1) up 2) down 3) on 4) after
- 18. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (8). 1) on 2) -3) to 4) about

**19.** Прочитайте текст. Выпишите по два лишних слова в порядке их предъявления в тексте. Каждую букву пишите в отдельной клеточке, не оставляя пробелов между словами.

Paracetamol was discovered in 1877, and it has been very used ever since. Today, in Europe and the USA, it is often prescribed to treat it fever and pain.

20. Переведите на английский язык фрагмент предложения, данный в скобках.

It's a problem I can't solve, and my friend can't (тоже).

21. Переведите на английский язык фрагмент предложения, данный в скобках.

Using someone (другого) personal information and pretending to be them is a form of identity theft.

**22.** Прочитайте предложения. Заполните пропуски ОДНИМ словом, подходящим по смыслу сразу для двух предложений. Запишите слово в бланке ответов только ОДИН раз.

The discussion will ... place in a famous villa on the lake's shore. It's going to take about six hours to drive from here to Boston, so why don't we ... turns driving?

Thomas Edison knew his new invention, the lightbulb, would be revolutionary, but it's (1) ... that he realised quite how much the introduction of (2) ... would affect the kitchen. The modern kitchen is overflowing with electrical appliances. For a busy parent whose kids are hungry, the simplest (3) ... these days is to take some frozen food out of the freezer and pop it in the microwave. It's been particularly (4) ... for women - no longer do they have to stay all day chained to the cooker and the kitchen sink.

**23.** Прочитайте текст. Выберите подходящее по смыслу слово из предложенных. В ответ запишите слово в той форме, в которой оно должно стоять в предложении. Помните, что каждое слово может быть использовано только один раз и что заданную форму слова необходимо изменить. Заполните пропуск (1).

## ELECTRIC, BENEFIT, SOLVE, LIKE

**24.** Прочитайте текст. Выберите подходящее по смыслу слово из предложенных. В ответ запишите слово в той форме, в которой оно должно стоять в предложении. Помните, что каждое слово может быть использовано только один раз и что заданную форму слова необходимо изменить. Заполните пропуск (2).

### ELECTRIC, BENEFIT, SOLVE, LIKE

**25.** Прочитайте текст. Выберите подходящее по смыслу слово из предложенных. В ответ запишите слово в той форме, в которой оно должно стоять в предложении. Помните, что каждое слово может быть использовано только один раз и что заданную форму слова необходимо изменить. Заполните пропуск (3).

#### ELECTRIC, BENEFIT, SOLVE, LIKE

**26.** Прочитайте текст. Выберите подходящее по смыслу слово из предложенных. В ответ запишите слово в той форме, в которой оно должно стоять в предложении. Помните, что каждое слово может быть использовано только один раз и что заданную форму слова необходимо изменить. Заполните пропуск (4).

### ELECTRIC, BENEFIT, SOLVE, LIKE

- 1. TV documentary maker and environmental Campaigner Sir David Attenborough has perhaps done it
- 2. more rather than any other British person to educate the public about the natural world. Fascinated
- 3. by animals since its childhood, he did a degree in Natural Sciences at Cambridge University, and
- 4. a few years quite later became a trainee producer at the BBC. In the 1950s, he was one of the
- 5. first people to film animals in their own habitats for television, and far quickly got a lot of positive
- 6. attention because of the quality of his programmes. To being reward Attenborough for his excellence,
- 7. the BBC offered him a job such as the head of one of its TV channels, but he wasn't interested.
- 8. In 1972, he returned to programme-making, and travelled the world as well his projects became
- 9. even more ambitious. A number of newly discovered both plant, insect and bird species have been
- 10. named in his own honour. He's thought to be one of the most well-travelled people on the planet.
- 27. Прочитайте текст. Из строки (1) выпишите ОДНО лишнее слово.
- 28. Прочитайте текст. Из строки (2) выпишите ОДНО лишнее слово.
- 29. Прочитайте текст. Из строки (3) выпишите ОДНО лишнее слово.
- 30. Прочитайте текст. Из строки (4) выпишите ОДНО лишнее слово.
- 31. Прочитайте текст. Из строки (5) выпишите ОДНО лишнее слово.
- 32. Прочитайте текст. Из строки (6) выпишите ОДНО лишнее слово.
- 33. Прочитайте текст. Из строки (7) выпишите ОДНО лишнее слово.
- 34. Прочитайте текст. Из строки (8) выпишите ОДНО лишнее слово.
- 35. Прочитайте текст. Из строки (9) выпишите ОДНО лишнее слово.
- 36. Прочитайте текст. Из строки (10) выпишите ОДНО лишнее слово.
- 1. There are many types of every emergency services, but the three main ones are
- 2. the police, fire and ambulance. If you not need any of these services in the United
- 3. Kingdom, you have to dial 999 and tell the operator what service do you want.
- 4. The operator will then put you through to the control room for so that service. All
- 5. the emergency services which operate 24 hours a day, 7 days a week. Whatever
- 6. service you are request, their aim is to get to the scene of the emergency within
- 7. 8 minutes. Sometimes this is not such possible especially if the situation is in the
- 8. middle of the countryside, far from the city. Each emergency service has been their
- 9. own special vehicles with all the equipment what they need. They are all trained to
- 10. drive at very fast speeds very safely. This includes driving itself through red lights.
- 37. Прочитайте текст. Из строки (1) выпишите ОДНО лишнее слово.

There are many types of every emergency services, but the three main ones are

- 1. She described the whole play to us ... detail.
- 2. Both my sons are crazy ... old motorbikes.
- 3. The restaurant prides itself ... having the best pizza in town.
- 4. There are so ... lemons in the fridge that I can't make lemonade.
- 5. ... Susan use to be slim when she was at university?
- 6. Bob Dylan ... original name was Robert Zimmerman won the Nobel Prize in Literature in 2016.
- **38.** Прочитайте предложение (1). Заполните пропуск ОДНИМ словом, подходящим по смыслу. Слово должно содержать не более 15 символов.
- **39.** Прочитайте предложение (2). Заполните каждый из пропусков только ОДНИМ словом, подходящим по смыслу. Слово должно содержать не более 15 символов.
- **40.** Прочитайте предложение (4). Заполните каждый из пропусков только ОДНИМ словом, подходящим по смыслу. Слово должно содержать не более 15 символов.